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PROTOKÓŁ nr LIV/2023 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 22 lutego 2023 r. w godzinach 1100 – 1530 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1. 

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Kamil Lauryn 

13. Jacek Niedźwiedzki 

14. Adam Ołowniuk  

15. Wojciech Pająk 

16. Zdzisław Przełomiec 

17. Jacek Roszkowski 

18. Anna Ruszewska  

19. Jarosław Schabieński   

20. Andrzej Turowski 

21. Łukasz Wojno 

22. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

Nieobecni radni: 

1. Stanisław Kulikowski 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LIV sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane były w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdowały się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta była 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Mariusza Klimczyka – 

Sekretarza Miasta, Cezarego Cieślukowskiego – Wiceprzewodniczącego Sejmiku 

Województwa Podlaskiego oraz Wojciecha Rodaka – Nadleśniczego Nadleśnictwa Suwałki. 

Powitał również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 22 radnych, w związku z powyższym 

istnieje wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

 

Następnie poinformował, że w dniu 21 lutego 2023 r. zmarł Andrzej Kolenkiewicz –  

Przewodniczący Rady Miejskiej III kadencji. Zebrani uczcili pamięć zmarłego minutą ciszy.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że od dnia 8 lutego 2023 

r. w Radzie Miejskiej w Suwałkach zaczął funkcjonować nowy Klub Radnych „Suwałki 

Przyszłości” w składzie: Sylwester Cimochowski, Kamil Klimek, Karol Korneluk, Kamil Lauryn, 

Jacek Niedźwiedzki, Adam Ołowniuk, Wojciech Pająk, Anna Ruszewska. – pismo stanowi 

załącznik nr 5 do protokołu, pismo o rezygnacji radnych członkostwa w Klubie „Łączą nas 

Suwałki” stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

Dodał, że Ugrupowanie Radnych Platforma, Nowoczesna Koalicja Obywatelska zakończyła 

działanie – pismo stanowi załącznik nr 7 do protokołu, zaś Klub Radnych „Łączą nas Suwałki” 

pozostał w składzie: Zbigniew Roman De-Mezer, Krystyna Gwiazdowska, Stanisław Kulikowski, 

Zdzisław Przełomiec, Andrzej Turowski, Marek Lech Zborowski-Weychman – pismo stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że porządek obrad został 

radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  
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Następnie poinformował, że zaplanowany na tę sesję projekt uchwały w sprawie Programu 

opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie 

miasta Suwałk na rok 2023, został skierowany do zaopiniowania do Powiatowego Lekarza 

Weterynarii, Polskiego Związku Łowieckiego Zarządu Okręgowego w Suwałkach oraz 

organizacji społecznych, stąd będzie procedowany na kolejnej sesji.   

Radni nie wnieśli uwag do przedłożonego porządku obrad.  

Przyjęty został następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LIII/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 25 stycznia 2023 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 25 stycznia 2023 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Informacja Nadleśniczego Nadleśnictwa Suwałki o nowych zasadach gospodarowania 

lasami podmiejskimi tzw. lasami o zwiększonej funkcji społecznej.  

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania wniosków Nadleśnictwa 

Suwałki o uznanie lasu za ochronny oraz o pozbawienie lasu charakteru ochronnego. 

8. Informacja z konsultacji społecznych projektu uchwały Rady Miejskiej  

w Suwałkach w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji 

społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania 

konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy rondu imienia Stanisława 

Mikołajczyka.  

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie odwołania Skarbnika Miasta Suwałk. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Skarbnika Miasta Suwałk. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie  

z wychowania przedszkolnego dzieci objętych wychowaniem przedszkolnym do końca 

roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 6 lat oraz warunków 

zwolnienia z tych opłat w przedszkolach publicznych prowadzonych przez Miasto 

Suwałki.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wyodrębnienia 

funduszu sołeckiego. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego: ulicą Sejneńską, 

granicami administracyjnymi miasta Suwałk, rzeką Czarną Hańczą oraz granicami działek  

o numerach: 24774 i 24780. 

16.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniego planu rozwoju  

i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością na lata 

2023 – 2026. 
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17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta  

na 2023 rok.  

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041.  

19. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

20. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LIII/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 25 stycznia 2023 roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LIII/2023 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 21 lutego 2023 r.  

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokół nr LIII/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

25 stycznia 2023 r., został przyjęty. 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 25 stycznia 2023 roku.   

– Informacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 25 stycznia 2023 roku, została 

przyjęta. 
 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Anna Maria Gawlińska powiedziała, że w dniu 22 lutego obchodzony jest Dzień Myśli 

Braterskiej. Pozdrowiła wszystkich harcerzy oraz zuchów.  

Następnie powiedziała, że została poproszona o odczytanie oświadczenia byłego dyrektora  

I Liceum Ogólnokształcącego w Suwałkach odnośnie wyników nauczania w I LO oraz 

rankingu Perspektyw – oświadczenie stanowi załącznik nr 10 do protokołu.   

Następnie w imieniu Ugrupowania Mieszkańcy Suwałk powiedziała, że Ugrupowanie nie 

chce wchodzić w spory personalne pomiędzy byłą a obecną dyrekcją. Ugrupowaniu zależy na 
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dobrym imieniu szkoły i przywróceniu prestiżu szkoły z tradycjami. Nie można winić 

poprzedników, uczniów czy władz miasta za gorsze wyniki. Zaapelowała do Prezydenta 

Miasta, aby zwiększyć nadzór i zdiagnozować zaistniały problem. Podkreśliła, że wszystkim 

radnym zależy na wysokiej jakości pracy szkół. Pracy szkół nie można oceniać tylko i 

wyłącznie na podstawie rankingów. Poprosiła obecną dyrektor I LO i Rada Pedagogiczna, 

aby pochylili się nad problemem i wyciągnęli wnioski.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że Suwałki otrzymały blisko 50 mln na poprawę 

infrastruktury na terenie Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej. Dodał, że miał okazję 

uczestniczyć w spotkaniu na temat planów, jak te środki będą wykorzystane. Nowe drogi 

bardzo pomogą przedsiębiorcom, którzy prowadzą tam firmy. Dodał, że remontu doczeka się 

również droga, o którą zabiegał sołtys Dubowa, jak również ulica Hubala. Wspomniał 

również, że dzięki tym środkom Miasto w porozumieniu z PKP planuje wykonać drogę przez 

las. Zapytał, na jakim etapie są te palny.  

Następnie przypomniał, że 24 lutego przypada rocznica wybuchu wojny na Ukrainie. 

Wspomniał o wizycie Joe Bidena w Kijowie oraz w Polsce. Dodał, że Polacy pomagali 

Ukraińcom i robią to nadal. Zaproponował, aby w rocznicę wybuchu wojny skontaktować się 

z miastem partnerskim na Ukrainie Tarnopolem, aby porozmawiać i zapytać o bieżące 

potrzeby.   

 

Wojciech Pająk w imieniu Klubu Radnych „Suwałki Przyszłości” zgłosił interpelację 

dotyczącą wycinki brzozy przy ul. Waryńskiego. Jak powiedział, wie już od Zarządu Dróg i 

Zieleni, że drzewo było chore i dlatego trzeba było je usunąć. Powiedział, że radni rozumieją 

taką decyzję, jednak interesuje ich co w tym miejscu jest zaplanowane. Wspomniał, że jest to 

centrum miasta i obszar objęty rewitalizacją a wobec tego należy mu się szczególne 

traktowanie. Zaapelował w imieniu Klubu, aby w tym miejscu zasadzić kilka nowych drzew. 

Poza tym, jak powiedział, mieszkańcy nie mają informacji co było przyczyną wycinki i jakie 

będą następne kroki Miasta w tym zakresie. Przekazał Prezydentowi symboliczną tablicę, jaka 

mogłaby się znaleźć w tym miejscu z informacją o przyczynach usunięcia drzewa i dalszych 

planach związanych z tym miejscem.    

 

Kamil Klimek przypomniał, że 26 stycznia 2022 r. Rada Miejska podjęła uchwałę intencyjną 

w sprawie rozpoczęcia prac nad opracowaniem miejskiego programu leczenia niepłodności 

„Kajtek”. Jak powiedział, minął rok i Miasto otrzymało warunkową, ale pozytywną opinię 

Agencji Oceny Technologii Medycznych i Taryfikacji. W związku z tym zapytał, kiedy 

będzie można rozpocząć procedurę przyjęcia tego programu.  

Następnie powiedział, że w przestrzeni publicznej pojawił się temat dotyczący problemu,  z 

jakim borykają się mieszkańcy osiedla Olimpijskie Ogrody, a mianowicie, miejsc 

parkingowych. Zaapelował o próbę rozwiązania tego problemu.  

Kolejny temat dotyczył jaru, który znajduje się u zbiegu ulic Aleksandry Piłsudskiej i 

Sportowej. Jak powiedział, jar jest współwłasnością dewelopera, mieszkańców, którzy już 

zakupili mieszkania w tamtej lokalizacji i posiadają udział w tym gruncie, ale – jak zaznaczył 

– jest tam również działka miejska. Podkreślił, że mieszkańcy tego osiedla potrzebują 

zielonego azylu. Poprosił, w imieniu Klubu Radnych „Suwałki Przyszłości”, aby wspólnie 
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podjąć działania, żeby w najbliższej przyszłości deweloper uporządkował ten teren. 

Na koniec powiedział, że chciałby pochwalić pracowników Wydziału Obsługi Prezydenta, 

Komunikacji Społecznej i Promocji za ich aktywność, sposób komunikacji oraz kreatywność.  

Ostatnią sprawą było złożenie gratulacji radnemu Jarosławowi Józefowi Kowalewskiemu 

objęcia funkcji w Centralnym Wojskowym Centrum Rekrutacji Ośrodek Zamiejscowy w  

Białymstoku. 

 

Kamil Lauryn powiedział, że Klub Radnych „Suwałki Przyszłości” zwraca się z wnioskiem 

o remont ulicy Kolejowej oraz ulicy Wylotowej wraz z wybudowaniem ciągu pieszo-

rowerowego. – interpelacja została przekazana do Biura Rady Miejskiej.  

Drugi wniosek dotyczył ulicy Podhorskiego, przede wszystkim chodnika, który w pewnych 

miejscach wygląda bardzo źle. W imieniu mieszkańców poprosił o rozwiązanie tego 

problemu.  

 

Marek Lech Zborowski-Weychman powiedział, że chciałby się dołączyć do wszystkich 

istotnych tematów, które zostały do tej pory poruszone, dotyczących ochrony przyrody, 

ekologii. Wspomniał, że szkoły podstawowe realizują program, w którym mówi się wiele o 

przyrodzie, ekologii a wynikiem tych działań są m.in. wycieczki do lasu i nasadzenia zieleni.  

Następnie powiedział, że chciałby poruszyć temat dotyczący Suwałki Blues Festival. Jak 

podkreślił, z tego co wie, festiwal doczeka się w tym roku kilku zmian, m.in. scena zostanie 

przeniesiona z centrum miasta na bulwary. Jak powiedział, nie ma nic przeciwko scenie na 

bulwarach, jednak jest mu żal dotychczasowej atmosfery, która umożliwiała słuchanie 

muzyki w parku. Zapytał czy nie dałoby się jednak przywrócić sceny w centrum w kolejnych 

edycjach.   

Następnie poruszył temat dotyczący oświaty. Wspomniał, że podczas Komisji Oświaty 

odbyła się rozmowa odnośnie dodatkowych godzin na przygotowanie uczniów do egzaminu 

ósmoklasisty i do matury. Przypomniał, że apelował już kiedyś, aby przyznawać dodatkowe 

godziny nie miesiąc czy dwa przed egzaminami, ale o wiele wcześniej np. w klasie 7. Dodał, 

że może warto zastanowić się czy nie przyjąć takiej formuły w następnym roku.  

 

Anna Ruszewska powiedziała, że musi się odnieść do oświadczenia, które odczytała radna 

Anna Gawlińska. Jak podkreśliła według niej najlepszym miejscem do dyskusji na takie 

tematy są komisje merytoryczne a w posiedzeniach mogą brać udział również zainteresowani 

goście. Zaapelowała aby było to miejsce konstruktywnych uwag a nie wzajemnych oskarżeń.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, że niedawno była rozpatrywana skarga mieszkańców ulicy 

Dwernickiego na to, że zostali pominięci w procesie decydowania o nowej inwestycji. Jak 

powiedział, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji przyznała im rację. Mieszkańcy prosili, aby 

uwzględnić ich w obszarze oddziaływania tej inwestycji na tereny okoliczne. Zapytał, czy 

Prezydent Miasta ma zamiar to przeprowadzić.  

 

Zdzisław Przełomiec powiedział, że mieszkańcy mówią, że w mieście jest dużo elementów 

szanujących regionalizm, historię, przeszłość, w tym pomniki, nazwy ulic, obeliski, jak 

również wydawnictwa np. Księga 300-lecia. Jak powiedział od jakiegoś czasu pojawiają się 
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głosy mieszkańców dotyczące braku wiedzy regionalnej u najmłodszych mieszkańców 

miasta, uczniów szkół podstawowych, średnich. Gdyby zadać pytanie młodemu pokoleniu o 

postacie, których nazwiska funkcjonują w nazewnictwie ulic pewnie byłby problem z 

odpowiedzią.  

Poprosił, aby robić z tego tematu zadanie i możliwość edukacyjnego wzbogacenia szkół, np. 

poprzez zaproszenie pasjonatów, osób, które o tych sprawach mogą uczniom opowiedzieć.   

 

Ad pkt. 6 

Informacja Nadleśniczego Nadleśnictwa Suwałki o nowych zasadach gospodarowania 

lasami podmiejskimi tzw. lasami o zwiększonej funkcji społecznej.  

 

Wojciech Rodak – Nadleśniczy Nadleśnictwa Suwałki podkreślił, że chciałby przede 

wszystkim powiedzieć o nowej kategorii lasów, czyli lasach o zwiększonej funkcji 

społecznej.  Przedstawił prezentację dotyczącą tematu – prezentacja stanowi załącznik nr 11 

do protokołu. 

 

Adam Ołowniuk powiedział, że na stronie Urzędu Miasta dostępna jest ankieta dotycząca 

lasów o zwiększonej funkcji społecznej. Jak podkreślił, jako przedstawiciel pewnej grupy 

mieszkańców miasta, chce powiedzieć, że są oni za ochroną wszystkich wymienionych w 

ankiecie lasów otaczających miasto. Przykładem takiego lasu jest Las Szwajcarski, który ma 

nie tylko walory przyrodnicze, ale również znaczenie historyczne i edukacyjne. Las 

Szwajcarski w nowym Planie Urządzenia Lasu na kolejne 10 lat wskazany jest jako 

proponowany w opinii niezależnych specjalistów, jako wzorcowy przykład lasu o 

zwiększonej funkcji społecznej. W ślad za tym, jak powiedział, powinien iść całkowity zakaz 

rębni zupełnych, które przekreślają wartość przyrodniczą, szczegółowa inwentaryzacja 

drzewostanu ze wskazaniem starodrzewu i innych drzew, które powinny podlegać szczególnej 

ochronie, szczególną dbałość o otoczenie rezerwatu, miejsc pamięci, tras pieszych i 

rowerowych. Kolejnym ustaleniem w ramach współpracy z samorządem miejskim z racji 

położenia Lasu Szwajcarskiego w granicach miasta, powinno być nadanie drzewom 

spełniającym kryteria statusu pomników przyrody. Jak powiedział, niestety niektóre z tych 

drzew zostały wycięte w ramach dotychczasowych wyrębów. Powiedział, że uzasadniony jest 

również postulat objęcia statusem lasu o zwiększonej funkcji społecznej również 

wschodniego obszaru.  

Dodał, że tematem interesuje się wiele osób. Zapytał, jak Nadleśnictwo odniesie się do tych 

uwag. Powiedział, że potrzebna jest współpraca aby mieszkańcy, radni i zainteresowane 

osoby mogły uczestniczyć. 

 

Jarosław Józef Kowalewski wspomniał, że jakiś czas temu wiele osób zwracało uwagę na 

być może niewłaściwą realizację zadań, które stoją przed leśnikami.  

Podziękował Nadleśnictwu Suwałki za podjęcie tematu, za otwartość i profesjonalizm. Jak 

podkreślił według niego wszelkie podejmowane działania wynikają z dbałości o las i z 

profesjonalizmu pracowników Nadleśnictwa Suwałki.  

  

Wojciech Rodak – Nadleśniczy Nadleśnictwa Suwałki podziękował za słowa uznania, 
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ponieważ – jak zaznaczył – leśnicy wszelkie działania starają się podejmować zgodnie ze 

sztuką i z zasadami. Jak podkreślił, państwu polskiemu zależy na tym, żeby lasy były zdrowe, 

bezpieczne i dobrze zagospodarowane. Dodał, że wie, iż w kierunku leśników padają zarzuty, 

że wycinki jest zbyt dużo. Wytłumaczył, że pewne rzeczy trzeba zrobić w odpowiednim 

momencie. Zadeklarował pełną otwartość w rozmowach na temat lasów. 

 

 

Ad pkt. 7 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaopiniowania wniosków Nadleśnictwa 

Suwałki o uznanie lasu za ochronny oraz o pozbawienie lasu charakteru ochronnego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/703/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie zaopiniowania wniosków Nadleśnictwa Suwałki  

o uznanie lasu za ochronny oraz o pozbawienie lasu charakteru ochronnego. 

– stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Ad pkt. 8 

Informacja z konsultacji społecznych projektu uchwały Rady Miejskiej  

w Suwałkach w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji 

społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk.  

– Informacja stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 14 lutego br. 

a członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.  

Jacek Roszkowski powiedział, że wnioski, jakie wypływają z tych konsultacji społecznych, 

że stwarzają one możliwość przeprowadzenia skutecznych konsultacji społecznych, ale 

jednocześnie stwarzają możliwość taką, że nie muszą być one skuteczne. Zwrócił uwagę na 

kilka szczegółów. Jak powiedział konsultacje są przeprowadzane w różnych trybach, w jakich 
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można je przeprowadzić i jest ich 14. Jeśli chodzi o czas przeznaczony na konsultacje jest 

zapis „nie może być krótszy niż 14 dni”, jednak w następnym punkcie jest informacja „ten 

czas może ulec skróceniu”. Ostatnia uwaga „konsultacje społeczne są ważne bez względu na 

liczbę osób w nich uczestniczących”. Jak zaznaczył, według niego, żeby konsultacje były 

skuteczne i ważne potrzebne są osoby, które wezmą w nich udział. Ciężko jest mu się zgodzić 

z tym, że w konsultacjach nie weźmie udziału nikt a i tak będą one ważne.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odpowiedział, że konsultacje społeczne 

mają to do siebie, że jeżeli jest taka materia, która wzbudza zainteresowanie, wówczas bierze 

w nich udział wiele osób i to pokazuje doświadczenie. Ale zdarza się i tak, że na tematy mniej 

interesujące mieszkańców, w konsultacjach nie bierze udziału nikt.  

Dodał, że jeśli chodzi o czas konsultacji i możliwość jego skrócenia, to jest to swego rodzaju 

wentyl bezpieczeństwa w sytuacji, kiedy np. okaże się, że można się starać o jakieś środki 

zewnętrzne, czas na to jest krótki a wymagane są konsultacje społeczne, których Miasto nie 

przeprowadzało, wówczas można będzie to jeszcze zrobić. Zapewnił, że Miasto nie będzie 

korzystało z takiej możliwości nagminnie, a jedynie wtedy, kiedy będzie to konieczne.  

Wspomniał, że zazwyczaj konsultacje trwają długo i są przeprowadzane w różnych formach, 

jednak tłumów na tych konsultacjach nie ma, jak to np. miało miejsce podczas spotkania 

bezpośredniego dotyczącego konsultacji projektu Strategii Promocji Miasta. Jak powiedział, 

na tym spotkaniu nie było ani jednego mieszkańca. Dodał, że czasami na tego typu spotkania 

przychodzi jedna, dwie osoby a jeśli już przyjdą to czy można pomijać ich głos tak, jak 

sugeruje radny Roszkowski, aby konsultacje były ważne wtedy, gdy co najmniej 10 

mieszkańców weźmie w nich udział. Nie da się nikogo zmusić do udziału w konsultacjach, 

więc jest to niemożliwe. Z tego też powodu wnioski, które radny złożył w trakcie konsultacji 

zostały odrzucone.  

Powiedział, że jest problem z nakłonieniem mieszkańców do aktywności i zainteresowania 

ich tematami związanymi z tworzonymi obszernymi dokumentami.  

Wspomniał również o spotkaniu, które odbyło się w Aquaparku i dotyczyło 

zagospodarowania parku przy ulicy Świerkowej i Nowomiejskiej. Urzędników i radnych było 

tyle samo, co mieszkańców. A sprawa dotyczy przecież mieszkańców, którzy mieszkają zaraz 

obok tego terenu.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, że rozumie, że czasem jest taka konieczność, aby konsultacje 

przeprowadzić szybko i że one muszą być skuteczne. Powiedział, że z jednej strony jedne 

sytuacje wymuszają, aby konsultacje przeprowadzić szybko, jednak z drugiej strony czasami 

to może blokować skuteczną informację dla mieszkańców. Mieszkańców trzeba zrozumieć  

i dać im prawna możliwość do zrozumienia tej informacji.  

 

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja z konsultacji 

społecznych projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie określenia zasad i 

trybu przeprowadzania konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 9 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania 

konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „przeciw” – 1 radny; 

„wstrzymał się”  – 6 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału w głosowaniu) uchwała, została 

przyjęta. 

UCHWAŁA nr LIV/704/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z 22 lutego 2023 r. 

w sprawie określenia zasad i trybu przeprowadzania konsultacji społecznych  

z mieszkańcami Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy rondu imienia Stanisława 

Mikołajczyka.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Polskie 

Stronnictwo Ludowe - Zarząd Powiatowy w Suwałkach złożyło wniosek w sprawie nadania 

imienia Stanisława Mikołajczyka rondu na skrzyżowaniu ulic Raczkowskiej i Powstańców 

Wielkopolskich w Suwałkach. – wniosek stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Dodał, że po konsultacjach z radnymi oraz pozytywną opinią Komisji Strategii i Rozwoju 

Gospodarczego postanowił skorzystać z przysługującej mu inicjatywy uchwałodawczej i 

przedłożyć stosowny projekt uchwały. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr LIV/705/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z 22 lutego 2023 r. 

w sprawie nadania nazwy rondu imienia Stanisława Mikołajczyka. 

– stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Stefan Krajewski – Poseł na Sejm RP podziękował za jednogłośne przyjęcie uchwały. Jak 

powiedział, ta uchwała pokazuje, że społeczność miasta dba o polskich bohaterów, o tych, 

którzy wpisali się mocno w historię Polski. Pokrótce przytoczył sylwetkę Stanisława 

Mikołajczyka.  

Następnie podziękował za zaproszenia na sesje Rady Miejskiej w Suwałkach. Pogratulował 

tego, jak miasto się rozwija i wysokich miejsc w różnych rankingach.  

 

Ad pkt. 11 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie odwołania Skarbnika Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/706/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie odwołania Skarbnika Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk oraz Zdzisław Przełomiec – 

Przewodniczący Rady Miejskiej podziękowali Wiesławowi Stelmachowi – Skarbnikowi 

Miasta za pracę na rzecz samorządu.  

 

Przedstawiciele poszczególnych Klubów Radnych Rady Miejskiej również podziękowali 

Skarbnikowi za pracę na rzecz suwalskiego samorządu. Następnie głos zabrał Cezary 

Cieślukowski – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Podlaskiego, który również 

podziękował Wiesławowi Stelmachowi za dotychczasową pracę. 

 

Wiesław Stelmach – Skarbnik Miasta podziękował zgromadzonym za współpracę, 
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przekazane życzenia i podziękowania.  

 

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Skarbnika Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/707/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie powołania Skarbnika Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk,  Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący 

Rady Miejskiej oraz Wiesław Stelmach – Skarbnik Miasta pogratulowali Annie Cyran objęcia 

nowej funkcji oraz życzyli powodzenia i sukcesów.  

Następnie gratulacje złożyli przedstawiciele Rady Miejskiej.  

 

Anna Cyran powołana na stanowisko Skarbnika Miasta Suwałk podziękowała Prezydentowi 

i Radzie Miejskiej za zaufanie oraz wynik głosowania. Wyraziła nadzieję, że współpraca 

będzie owocna.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący rady Miejskiej ogłosił 10-minutową przerwę.  

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z 

wychowania przedszkolnego dzieci objętych wychowaniem przedszkolnym do końca 

roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 6 lat oraz warunków 

zwolnienia z tych opłat w przedszkolach publicznych prowadzonych przez Miasto 

Suwałki.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
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Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/708/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego dzieci 

objętych wychowaniem przedszkolnym do końca roku szkolnego w roku 

kalendarzowym, w którym kończą 6 lat oraz warunków zwolnienia z tych opłat w 

przedszkolach publicznych prowadzonych przez Miasto Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wyodrębnienia 

funduszu sołeckiego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/709/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie uchylenia uchwały w sprawie wyodrębnienia funduszu sołeckiego. 

– stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego: ulicą Sejneńską, 
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granicami administracyjnymi miasta Suwałk, rzeką Czarną Hańczą oraz granicami 

działek o numerach: 24774 i 24780. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych; 1 osoba nie wzięła udziału 

w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/710/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z 22 lutego 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu  

zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego: ulicą Sejneńską,  

granicami administracyjnymi miasta Suwałk, rzeką Czarną Hańczą  

oraz granicami działek o numerach: 24774 i 24780. 

– stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Wieloletniego planu rozwoju i 

modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością na 

lata 2023 – 2026. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 45 do protokołu.  

 

Bogdan Bezdziecki zapytał o zbiornik naturalny przy ulicy Grunwaldzkiej. Jak powiedział, 

teren ten nie znalazł się w planie, dlatego zapytał, dlaczego i czy jest to w realizacji czy może 

zostało odłożone na bliżej nieokreśloną przyszłość.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer powiedział, że wszyscy chcą, aby miasto się rozwijało, żeby jak 

najwięcej ludzi mieszkało, budowało domy, inwestowało a jednocześnie nie pozwala się np. 

poprzez nieuchwalenie takiego planu na rozwój sieci wodno-kanalizacyjnej. Jest to 

obowiązek wynikający z różnych wpływających na siebie czynników. Kilka lat temu w 
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dyskusje o gospodarce wodno-kanalizacyjnej włączył się dodatkowy podmiot, czyli Wody 

Polskie, który niezależnie od Miasta i decyzji radnych kształtuje pewną politykę wskazując na 

realizację niektórych rzeczy lub brak realizacji.  

Jak zaznaczył, radni wielokrotnie wskazywali na braki finansowe potrzebne do sfinansowania 

dodatkowych sieci wodno-kanalizacyjnych. Radni wnioskowali o rozciągnięcie sieci a nie ma 

takiej możliwości, bo brakuje wieloletniego planu inwestycyjnego.  

Podkreślił, że poprzez uchwalenie tego Wieloletniego planu radni dają możliwość dalszych 

inwestycji. Plan nie może być bardzo szeroki, ponieważ z czegoś trzeba go sfinansować.  

Dodał również, że deweloperzy, którzy budują nowe osiedla czy realizują inwestycje 

podpisują umowy, że sami zrealizują na jakiś okres podłączenia wodno-kanalizacyjne, żeby 

tylko daną inwestycję zrealizować i aby ludzie mogli wprowadzić się do kupionych przez 

siebie mieszkań czy domów a PWiK później zwraca inwestorom poniesione nakłady.  

 

Wojciech Pająk dopowiedział, że problem dotyczy też osiedli domków jednorodzinnych, 

które się rozbudowują a przez lata były daleko od sieci, np. mieszkańcy Czarnoziemu czekają 

na kanalizację od 40 lat. Tu sytuacja jest skomplikowana, bo nie ma z kim się złożyć na 

pokrycie kosztów. Poprosił o wzięcie pod uwagę w tych planach również mieszkańców 

domów jednorodzinnych.  

 

Łukasz Kurzyna – Prezes Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji powiedział, że 

odnośnie zbiornika przy ulicy Grunwaldzkiej temat jest analizowany, ponieważ nie jest to 

oczywiste, że ten teren uda się przeznaczyć na rzeczywisty zbiornik, który ma poprawić 

sytuację mieszkańców. Zostały wykonane badania geologiczne, z których wynika, że jest tam 

bardzo wysoki poziom wód gruntowych, czyli chłonność gruntu jest niewielka. Wygląda na 

to, że tylko niewielką część tego terenu da się zaadaptować na ten zbiornik.   

Powiedział, że w planie jest przygotowana alternatywa. Chodzi o budowę zbiornika 

retencyjnego albo w okolicy cmentarza, obok terenu targowiska albo na niezagospodarowanej 

jeszcze części docelowego parkingu przy stadionie piłkarskim.  

Podkreślił, że w obecnej chwili PWiK nie jest w stanie realizować znaczących inwestycji bez 

wsparcia zewnętrznego. Dodał, że przedłożony Program jest realny. Zakłada przyspieszenie 

niektórych inwestycji związanych ze zbrojeniem terenu pod budownictwo, które już 

zafunkcjonowało np. przy ulicy Brzechwy czy Rycerskiej. Jak powiedział, w tym roku są 

plany, aby zbudować tam sieci wodociągowe i kanalizacyjne. 

Jak powiedział, dzięki pewnej poduszce finansowej możliwa jest realizacja inwestycji, które 

już zostały rozpoczęte, jak chociażby budowa studni głębinowych, przyspieszenie pewnych 

drobnych remontów sieci. 

Dodał, że czeka z zaciąganiem większych zobowiązań do połowy roku, do tego, jak będzie 

przebiegał proces taryfikacji nowej taryfy. W marcu zostanie złożony wniosek taryfowy do 

Wód Polskich, który będzie zakładał podwyżkę taryfy nieco ponad 20%, co oznacza  

dla 4-osobowej rodziny podwyżkę średnio o 24 zł podwyżki miesięcznie. Jeśli Wody Polskie 

nie zatwierdzą tej nowej taryfy to pozostaje albo zaciągnąć dość duże kredytowanie 

zewnętrzne albo nie realizować inwestycji, nie uzbrajać kolejnych terenów i nie umożliwiać 

nowych podłączeń mieszkańcom.  
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Zaznaczył, że zagrożenie co do nieprzyjęcia przez Wody Polskie nowej taryfy jest dosyć 

prawdopodobne a z wiedzy jaką posiada wynika, że w województwie podlaskim, na koniec 

stycznia wpłynęło ponad 50 wniosków o zmianę taryfy. Zatwierdzono tylko 4 z nich, 35 

otrzymało decyzje odmowne. Podkreślił, że wzrost kosztów jest duży a bez zmiany taryfy 

straty na rok 2023 są zaprognozowane w wysokości ponad 4 mln zł.  

Wracając do pytań zadanych przez radnych Łukasz Kurzyna powiedział, że bardzo chciałby 

realizować jak najwięcej inwestycji i podłączeń, jednak przy obecnych realiach nie jest w 

stanie podać, kiedy będzie to możliwe np. dla mieszkańców Czarnoziemu.  

Dodał, że deweloperzy sobie poradzą z budową sieci, natomiast w gorszej sytuacji są 

właściciele domów jednorodzinnych, których na to nie stać, nawet mając perspektywę, że 

PWiK te sieci wykupi za jakiś czas. Łukasz Kurzyna – Prezes PWiK dodał, że w 2023 r. 

przeznaczy 700 tys. zł na odkupienie sieci wybudowanych wcześniej przez osoby fizyczne, co 

stanowi 10% środków na inwestycje.  

 

Bogdan Bezdziecki poprosił, aby po uzyskaniu wyników badań i ekspertyz, nawet jeśli 

będzie to obejmowało część zbiornika, aby to wykonać, bo jest to tylko kwestia oczyszczenia 

terenu. Poprosił, aby temat przeanalizować i poprawić chociaż doraźne sytuację zalewową. 

 

Łukasz Kurzyna – Prezes PWiK powiedział, że trzeba mieć świadomość, że trzeba będzie 

wyciąć wszystkie dorodne drzewa, które się tam znajdują. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że zbiorniki retencyjne zostały 

ujęte w projekcie Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, ponieważ na retencję będą 

środki zewnętrzne i Miasto spróbuje z nich skorzystać. Dodał, że niestety nie można 

ulokować budowy sieci wodno-kanalizacyjnych w żadnym programie Unii Europejskiej, 

ponieważ nie ma środków dla miast. Podkreślił, że w chwili obecnej PWiK jest w najgorszej 

sytuacji finansowej spośród wszystkich spółek komunalnych.  

Powiedział, że można wstrzymać wzrost cen przez rok, dwa, ale nie utrzyma się takiego stanu 

sztucznie. Dodał, że do tej pory system w mieście dobrze funkcjonował.  

Powiedział, że Miasto postara się pozyskać środki unijne na budowę zbiorników retencyjnych 

i PWiK je wykona, aby poprawić sytuację zalewową.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 17 radnych; 5 osób wstrzymało się od 

głosu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/711/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie przyjęcia Wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 

wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji 
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w Suwałkach Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością na lata 2023 – 2026. 

– stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok.  

 

Wiesław Stelmach – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 14 radnych; „przeciw” – 7 radnych; 1 

osoba nie wzięła udziału w głosowaniu) uchwała wraz z autopoprawkami, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/712/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 

w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok. 

– stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

 

Wiesław Stelmach – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „przeciw” – 6 radnych; 1 

osoba nie wzięła udziału w głosowaniu) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LIV/713/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 22 lutego 2023 r. 
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w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

– stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Ad pkt. 24 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do wypowiedzi Anny 

Gawlińskiej w sprawie oświadczenia byłego dyrektora I LO w Suwałkach. Jak powiedział, 

Miasto docenia wszystkie innowacje, które są obecnie wprowadzane w I LO, tj. matura 

międzynarodowa czy klasa CYBER.MIL. Dodał też, że z obserwacji wynika, że przy naborze 

do tej szkoły nie ma kolejek i jest coraz mniej chętnych. Okazuje się, że słabsi uczniowie 

dostają się do tej szkoły, bo są w niej miejsca a to przekłada się na słabsze wyniki nauczania. 

Podkreślił, że wśród radnych najliczniej reprezentowany zawód to nauczyciele, a kiedy na 

Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiana jest informacja o stanie oświaty nie ma 

dyskusji. Dodał, że dyrektor Dorota Jabłońska została powołana na kolejną kadencję a 

Prezydent tylko podpisuje się pod werdyktem kilkunastoosobowej komisji konkursowej. 

Podkreślił przy tym, że w tym konkursie nie było żadnych wątpliwości związanych. 

Powiedział, że na pewno potrzebna jest dyskusja na temat wyników nauczania i znacznego 

spadku w rankingu Perspektyw. Zachęcił Komisję Oświaty i Wydział Oświaty do 

przeanalizowania sprawy. Podkreślił jednak, że rolą samorządu jest zadbanie o budynki, 

finanse, subwencje, ale za jakość nauczania odpowiada dyrektor danej szkoły powołany przez 

komisję konkursową. Kontroli nauczycieli nie dokonują urzędnicy, ale dyrektor szkoły i 

kuratorium. 

 

Odnośnie wypowiedzi Zbigniewa De-Mezera dotyczącej środków z Polskiego Ładu na 

remont ulic na terenie strefy ekonomicznej powiedział, że jest to prawie 50 mln zł. Podkreślił, 

że dzięki tym pieniądzom uda się uporządkować dużą część strefy. Remont obejmie m.in. 

ulicę Wojska Polskiego II aż do ul. Turkusowej, o remont której przez wiele lat walczyli 

mieszkańcy. Ten odcinek będzie zmodernizowany, powstaną również miejsca parkingowe dla 

pracowników zakładów pracy i dla cystern.  

Dodał, że wykonany będzie również remont drogi prostopadłej do drogi na Augustów aż do 

wsi Dubowo. Ulica zostanie przebudowana, poprawiona będzie również sygnalizacja świetlna 

w tym miejscu oraz powstanie rondo, z którego będzie można zjechać do przyszłej stacji 

PKP, która powstanie w ramach Rail Baltica. Podkreślił, że zakres prac jest duży. Na część 

jest już dokumentacja, projekt techniczny i pozwolenia. Lada dzień powinien zostać 

ogłoszony przetarg na realizację tej inwestycji. Wspomniał również, że zwrócił się do PKP 

SA z informacją, że Miasto pozyskało pieniądze na przebudowę tego układu 

komunikacyjnego w okolicach stacji towarowej i aby PKP wzięło to pod uwagę i zrobiło 

przebicie przez las do drogi na Augustów i zmodernizowało ul. Hubala. Miasto nie otrzymało 

jeszcze odpowiedzi na ten temat. Dodał też, że Laktopol i Mlekpol przekazują Miastu za 

darmo część działek, po których biegnie w tej chwili ulica Wojska Polskiego II. W zamian 

oczekują, żeby Miasto wykonało miejsca parkingowe dla cystern i samochodów ciężarowych.  
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Jeśli chodzi o temat I rocznicy wybuchu wojny na Ukrainie powiedział, że w Suwałkach 

przebywa spora grupa uchodźców, w tym duża grupa uczniów. Jest to znacznie więcej niż w 

Łomży i proporcjonalnie więcej niż w Białymstoku.  

Dodał, że od 1 marca zmieniają się zasady dotyczące częściowej odpłatności za pobyt w 

hostelach, który był finansowany przez państwo. Podkreślił, że szczegółowe dane przedstawi 

w piątek. Zostanie wówczas również podjęta próba połączenia się z merem Tarnopola. 

Powiedział, że nie wypada świętować wybuchu wojny, ponieważ ona wciąż trwa, ale rocznica 

zostanie zaakcentowana.  

Jeśli chodzi o wypowiedź Wojciecha Pająka dotyczącą wycinki drzew powiedział, że 

zdrowych drzew nie wycina się w Suwałkach i że na pewno sadzi się znacznie więcej niż 

wycina. Podkreślił, że drzew będzie jeszcze przybywać, ponieważ został złożony wniosek na 

dodatkowe nasadzenia i parki kieszonkowe m.in. przy Placu Marii Konopnickiej, na Placu 

Piłsudskiego, na ulicy Reja i jest bardzo duże prawdopodobieństwo, że Miasto te pieniądze 

otrzyma. W ramach nowej perspektywy finansowej na pewno będą środki na zielone miasta, 

na parki itp. i Miasto będzie z tego korzystało, aby organizować dodatkowe tereny zielone. 

Następnie odniósł się do pomysłu, aby informacja o wycince i jej powodach była dostępna dla 

mieszkańców miasta. Powiedział, że nie jest w stanie od razu udzielić odpowiedzi w kwestii 

tego, co zostanie zasadzone w miejscu wyciętej brzozy. Zachęcił do kontaktu z dyrektorem 

Zarządu Dróg i Zieleni, jeśli chodzi o tę kwestię.  

 

Jeśli chodzi o pytanie zadane przez Kamila Klimka dotyczące programu leczenia 

niepłodności „Kajtek” powiedział, że program został przygotowany, trafił do zaopiniowania 

Agencji Oceny Technologii Medycznych. Opinia jest pozytywna z warunkami. Dodał, że 

odbyło się posiedzenie Zespołu ds. Zdrowia Publicznego, który funkcjonuje przy samorządzie 

i opinia tego zespołu jest pozytywna.  Teraz Miasto jest na ostatnim etapie wprowadzania 

zmian do tego programu i poszukiwania środków finansowych, ponieważ trzeba wskazać 

źródło finansowania. Podkreślił, że program będzie przygotowany na kolejną sesję Rady 

Miejskiej.  

 

Jeśli chodzi o temat parkowania przy os. Olimpijskie Ogrody powiedział, że Miasto w tej 

kwestii poprawiło już sporo, ponieważ ze środków budżetu obywatelskiego najpierw powstał 

parking od strony ulicy Wojska Polskiego przy wjeździe do osiedla. Później Miasto 

wydzieliło jeszcze część terenu należącego do Stadionu Lekkoatletycznego i tam mieszkańcy 

parkują. Dodał, że wie, iż problem jest nadal i jeżeli jest jakiś pomysł na jego rozwiązanie to 

Miasto jest gotowe do rozmów.  

W kwestii jaru na osiedlu Sobola Biel powiedział, że zdecydowana większość tego terenu 

należy do wspólnot mieszkaniowych, czyli mieszkańców osiedla, część działek należy do 

dewelopera a część jest własnością Miasta. Powiedział, że niejednokrotnie pytał dewelopera, 

kiedy przystąpi do porządkowania terenu. Padła wówczas wypowiedź, że w miejscu jaru 

powstanie park. Prezydent Miasta powiedział, że widział już wizualizację tego miejsca, 

jednak na pytanie o termin realizacji usłyszał, że jak będzie kontynuacja budowy bloków, to 

będą również postępowały prace związane z projektem technicznym a na końcu 

zagospodarowanie tego terenu. Dodał, że prosił dewelopera, aby etapować budowę tego parku 

i nie wszystko odkładać na koniec. Planowane jest jeszcze kolejne spotkanie z deweloperem, 
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aby pomyśleć o całkowitym zagospodarowaniu terenu. W czasie rozmów padło również 

stwierdzenie, że teren przyszłego parku powinien być ogrodzony, ponieważ jest on 

własnością prywatną. Tutaj, jak powiedział Prezydent o zdanie trzeba byłoby zapytać 

właścicieli działek.  

Zaznaczył również, że jest wniosek o zmianę miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego tego osiedla. Plan ten jest przygotowany i dopuszcza użytkowanie lokali, 

które są na dole, bo zgodnie z obowiązującym planem nie można ich zasiedlić i użytkować. 

Jest też wniosek, aby wybudować tam obiekt handlowy w ramach tego osiedla. Jak podkreślił 

plan jest przygotowany, jednak nie został jeszcze przedstawiony Radzie Miejskiej, bo 

Prezydent czeka na działania dewelopera w tym jarze. Jak powiedział, zachęcał dewelopera, 

aby uporządkować jar w jakiś sposób, jeszcze nie docelowy, ale aby można było korzystać z 

tego miejsca.  

Dodał, że Miasto wystosuje pismo do dewelopera oraz wspólnot, które tam są, aby te 

wspólnoty same poruszyły temat w kontaktach z deweloperem.  

 

Jeśli chodzi o wypowiedź o Wydziale Promocji powiedział, że cieszą go dobre słowa o 

pracownikach i podziękował za nie.  

 

W kwestiach poruszonych przez Kamila Lauryna powiedział, że jeśli chodzi o chodnik na 

ulicy Podhorskiego, to jest on ujęty w planie remontów na bieżący rok, który opracował 

Zarząd Dróg i Zieleni.  

Z kolei jeśli chodzi o remont ulicy Kolejowej i Wylotowej powiedział, że z Programu budowy 

ulic lokalnych na lata 2020-2023 z perspektywą po roku 2023, wynika że ulica Wylotowa jest 

tam ujęta po roku 2023 a ulicy Kolejowej w ogóle nie ma. Jak powiedział, kiedy program 

będzie się kończył będą ustalenia, jakie ulice powinny być potraktowane priorytetowo i w 

jakich latach.  Jeśli chodzi o ulicę Kolejową powiedział, że na odcinku od ulicy Wylotowej do 

ulicy Utrata musi zostać przebudowana, ale nastąpi to najprawdopodobniej ok. roku 2030, 

ponieważ Miasto chce wykonać centrum przesiadkowe i być może w porozumieniu z PKP 

inaczej zagospodarować teren. Miasto widzi, że docelowo na bazie dworca PKP mogłaby się 

odbywać obsługa linii autobusowych i kolejowych.  

 

Odniósł się również do wypowiedzi Marka Zborowskiego-Weychmana dotyczącej nowej 

formuły Suwałki Blues Festiwal. Jak zaznaczył festiwal musi ewaluować, muszą być 

wprowadzane nowe nurty muzyczne około bluesowe, ponieważ grono fanów bluesa się 

wykrusza. Jak powiedział, w tym roku scena zostanie przeniesiona na bulwary m.in. ze 

względu na mieszkańców kamienic przy ul. Kościuszki, którzy prosili, aby nie zakłócać ciszy 

nocnej. Jeśli takie rozwiązanie się nie sprawdzi scena powróci do centrum miasta w kolejnym 

roku.  

 

Jeśli chodzi o temat zgłoszony przez Jacka Roszkowskiego dotyczący mieszkańców ulicy 

Dwernickiego powiedział, że strefy oddziaływania są ustalane na etapie pozwoleń na budowę. 

Teraz Miasto przystąpiło do opracowania miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego. Odbyły się spotkania z mieszkańcami i jest zamysł, aby tę ulicę z tyłu Plazy 

przeznaczyć na wyłączność dla mieszkańców. Z tego pomysłu Miasto się nie wycofuje, 
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natomiast CH Plaza ma przedłożyć swoja koncepcję. Kiedy taka koncepcja zostanie 

przedstawiona, wówczas zapozna się z nią Komisja Strategii i Rozwoju Gospodarczego. Jeśli 

chodzi o obszar oddziaływania jest on w planie. Plan dotyczy terenu, który obejmuje również 

tę ulicę położoną za Plazą. Dodał, że działa tu procedura planistyczna, czyli każdy 

mieszkaniec może aktywnie uczestniczyć w procedurze opracowania tego planu poprze 

złożenie najpierw swoich wniosków, potem uwag. Podkreślił, że Plaza przedstawiła mu 

wstępne plany rozbudowy Plazy i wynika z nich, że nie będzie ona rozbudowana w kierunku 

posesji mieszkańców ulicy Dwernickiego. Prezydent poprosił o szczegółowy projekt, aby 

Miasto wiedziało, jakie dokładnie zamiary ma inwestor. Po drugie poprosił o parkingi oraz 

poprawę wyjazdu z parkingu podziemnego. Tutaj, jak zaznaczył, pojawił się największy 

problem, ponieważ trzeba byłoby zamknąć garaż podziemny na czas remontu.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do pytania Marka 

Zborowskiego-Weychmana dotyczącego dodatkowych godzin w klasach siódmych i 

przedmaturalnych.  Jak powiedział, jest to możliwe, jednak na to potrzebne są środki 

finansowe. Dodał, że na wniosek dyrektorów w okresie od 6 lutego do 28 kwietnia w 

szkołach ponadpodstawowych i od 6 lutego do 19 maja w szkołach podstawowych Miasto 

przydzieliło łącznie prawie 940 godzin języka polskiego, matematyki i języka angielskiego, 

odpowiednio 470 godzin w klasach ósmych i 468 w maturalnych. Podkreślił, że jest to 

naprawdę duży koszt dla budżetu miasta. Przypomniał, że przy okazji tworzenia Strategii 

Oświaty i dokumentu pt. Rekomendacje te kwestie były poruszane i nie zostały zapomniane.  

 

Odnośnie pytania zadanego przez Zdzisława Przełomca dotyczącego edukacji regionalnej 

powiedział, że jest z tym problem. Jak powiedział, w podstawie programowej jest ona 

zapisana jako część niektórych zajęć w szkołach szczególnie podstawowych, natomiast w 

różnym stopniu jest realizowana. Miasto zwróci dyrektorom uwagę, aby było to realizowane 

w większym stopniu. Podkreślił, że są też szkoły, które to zadanie realizują bardzo dobrze a 

chodzi szczególnie o te, których patronami są wielcy suwalczanie. Dodał, że takie wzorcowe 

szkoły zostaną przedstawione innym dyrektorom, aby edukacja regionalna i wspomnienie o 

tradycjach regionu i znanych postaciach były kultywowane.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zabrał głos w kwestii poruszonej 

przez Annę Ruszewską, jeśli chodzi o reakcje na niektóre wystąpienia. Jak powiedział, 

zawsze jest za spokojną, merytoryczną wypowiedzią. Podkreślił, że radni zabierają głos na 

własną odpowiedzialność a przewodniczący nie jest i nie powinien być recenzentem ich 

wypowiedzi.  

 

Ad pkt. 20 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że kolejna sesja jest 

planowana 29 marca 2023 roku o 11:00. 

 



22 
 

Kończąc LIV sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom, Skarbnikowi oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział.  

 

Na tym protokół zakończono.       

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


